
1446|12| روزنامه جوان |  شماره 7219   رج��ب   12  |1403 دی  دوش��نبه24 

88523060سرويس  اقتصاد  ي

نيمه هاي بهار 2۴سال قبل، سازماني از دل انديشه هاي عدالت محور 
رهبر حكيم انقلاب به منظور هويت بخشي و شخصيت دهي به جوانان و 
برنامه ريزي براي مشاركت دادن آنها در سازندگي، مخصوصاً در مناطق 
محروم، متولد ش�د تا ضمن پركردن خلأ »جهاد س�ازندگي« اوايل 
انقلاب، تفكر »عمل جهادي« را معنا ببخشد و براي گشودن گره هاي 
ريزودرشت طبقات كمتربرخوردار كه غالباً جايي در ميان انديشه هاي 
نظام س�رمايه داري ندارند، جدوجهد كنند. يكي از رسالت هاي اين 
س�ازمان در كنار محروميت زدايي و س�اماندهي گروه هاي جهادي، 
شناس�ايي، تربيت و توانمندي جوانان براي انقلاب اسلامي است تا 
با تفكر »جهاد« در ميدان س�ازندگي حضور داش�ته باشند و ضمن 
جغرافيايي و برنامه محور بودن، پروژه اي نباشند. حال اين سازمان كه 
با ۴۰ گروه جهادي فعاليت خود را با مجوز مجلس آغاز كرده است، بيش 
از ۶2هزار گروه جهادي دارد و با عنوان »س�ازمان بسيج سازندگي« 
سعي مي كند، باري از روي دوش مردم بردارد. »جوان« با سردار محمد 
زهرايي، رئيس اين سازمان به گفت وگو نشسته است، هرچند بخشي 
از گفت وگو از دريچه اقتصادسياسي بود اما ضرورت حركت در مسير 
اقتصاد مقاومتي و همچنين توس�عه تفكر جهادي هم تشريح شد. 

   
 چرا ما بايد به سمت اقتصاد منهاي نفت حركت كنيم؟

اگر بخواهيم تصوير كلي اقتصاد را ترس��يم كنيم، بايد به اين نكته توجه 
داشته باشيم كه چه روش هايي در اقتصاد در دنيا در حال اجراست و ما به 
عنوان ايران اسلامي كجاي اين قصه قرار داريم و اين مهم ممكن نيست، 
مگر اينكه نگاه تمدني به اين كار داشته باشيم. به عنوان يك پيش فرض، 
اگر ما كشوري بوديم كه به هر روش��ي و بدون نگاه ايدئولوژيك و تمدني 
مي خواستيم به رفاه برسيم، اداره اقتصاد كار سختي نبود، به دليل آن كه 
ايران از سرمايه ها و منابع عظيم طبيعي و نيروي انساني برخوردار است. 
در حوزه اقتصادي يا به اقتصاد آزاد يا به اقتصاد دولتي اعتقاد دارند، آنهايي 
كه به بازار آزاد اعتقاد دارند، معتقدند بازار خود را تنظيم مي كند و دولت 
نقش تنظيم گري دارد كه البته در كشور ما نمي توان اين الگو را پياده كرد 
به دليل آن كه وقتي از اقتصاد بازار آزاد صحبت مي كنيم به معني آن است 
كه يك كشور در تجارت با همه كشور ها آزاد باشد و اين در حالي است كه ما 
در تحريم هستيم و نمي توانيم اين كار را انجام دهيم. گروهی هم معتقدند 
دولت كلاً در اقتصاد دخالت داشته باشد، امكان پذير نيست چراكه انقلاب ما 
مردم پايه است و در صورتي كه دولت همه امور را دست بگيرد مردم كجاي 
كار خواهند بود؟ لذا با الگو هاي مرسومي كه در اقتصاد وجود دارد، نمي توان 

اقتصاد انقلاب را به جلو برد. 
 پس اقتصاد منهاي نفت، يك�ي از اقتضائات نگاه تمدني 

ماست؟
بله حتماً، در نگاه تمدني، انقلاب اس��لامي شروع كننده يك تمدن نوين 
اسلامي بود. غربي ها كه بيكار ننشستند و مقابل اين تمدن صف بسته اند، يا 
بايد زانو زد كه اداره اقتصاد با زانو زدن كار راحتي است، يا بايد به استقلال 
خود و با آن نگاه ايدئولوژيك فكر كنيم. اگر ما صرفاً به س��مت اس��تقلال 
اقتصادي برويم، حالمان خوب است ، رفاه مان به راه است ولي از استقلال 
سياسي خبري نيست ولي تأمين استقلال سياسي و اقتصادي به صورت 
همزمان هزينه هايي دارد ك��ه ما آن هزينه ه��ا را پرداخت مي كنيم. كار 
سختي است. ما اكنون كاملاً استقلال سياسي داريم و صاحب نظران غربي 
و عربي، همه به اتفاق معتقد هستند، ايران در نظام سياسي دنيا ابرقدرت 
است. اين حرف را دشمنان ما هم مي گويند. اما در مباحث اقتصادي بايد 
قوي تر ظاهر شويم. پيچ اصلي انقلاب در بحث نظام اقتصادي اين است كه 
بايد از اين پيچ عبور كنيم. نتوانستيم خودمان الگويي ارائه دهيم كه نشان 
دهد، نظام اسلامي در اقتصاد، در حال پياده سازي اين الگو است. ما بازار 
آزاد نيستيم، دخالت كامل دولت در اقتصاد را هم نداريم و در جنگ تمام 

عيار با كشور هاي باطل هم قرار داريم. 
الگوي اقتصادي ما چيست؟

اساساً انقلاب اسلامي، بايد با الگو هاي خود پيش برود و انقلاب مؤلفه هاي 
خاص خود را دارد. الگوي اقتصادي انقلاب اسلامي، »اقتصاد مقاومتي« 
است. بعضي ها گفتند اين همان اقتصاد رياضتي است كه در ژاپن هم پياده 
شد. اصلًا اينگونه نيست. شما چگونه در سياست مقاوم شديد؟ در اقتصاد 
هم مقاوم مي شويد. آيا در سياست رياضت كشيديد مقاوم شديد؟ نه ، مردانه 
 ايستاديد كه مقاوم شديد. مقاومت، رياضت نيست. مقاومت يعني به گونه اي 
قوي شويد كه در تكانه ها ، تكان نخوريد و سر جاي خود بمانيد. تمدن ما 
در حال بنا ش��دن در مقابل يك تمدن پوشالي است، لذا قطعاً مؤلفه هاي 
ما فرق خواهد كرد. بسيج سازندگي پيش برنده گفتمان اقتصادي انقلاب 

اسلامي است. 
مي ش�ود اين انتقاد را وارد دانس�ت كه از همان ابتداي 
انقلاب، انقلابي ه�ا به منظور پالايش ح�وزه اقتصادي و 
حركت دادن آن طبق منش�ور انقلاب اسلامي گام هاي 
اساسي برنداشتند؟ كه اگر چنين بود نبايد بعد از حدود 

پنج دهه همچنان در حوزه اقتصادي كميات مان بلنگد!
بله اين انتقاد وارد است، ايراد ما براي اجراي تئوري اقتصاد مقاومتي اين 
است كه از اول انقلاب اقتصاد دست بچه هايي كه كاملًا معتقد به انقلاب 
بودند، نبوده است لذا نظام اقتصادي مان سياست زده شده و روي اقتصاد 
مقاومتي سوار نشده است. البته از دو منظر بايد نگاه كرد، يكي اينكه شايد 
انقلابي ها خيلي س��مت اقتصاد نرفته اند و يكي هم اينكه يا خيلي جا ها 
راه ندادند اين تفكر ورود كند. اوايل انقلاب اين تفكر وجود داشت كه هر 
فردي كارخانه دار است دزد و رانت خوار است. پول داشتن كه دليل بر اين 
نيست. يا بچه هاي انقلابي فكر مي كردند، اگر يك كاسبي هم داشته باشند 
با اخلاص شان در تناقض است و اين تفكر يك بازدارندگي ايجاد كرد. حتي 
بچه هاي انقلابي خيلي به سمت سياس��ت هم نرفتند و بيشتر به سمت 
خدمت و بدنه جهاد كشاورزي، كميته و بسيج رفتند. پس يك ايراد اين 
بود، آنهايي كه تفكر انقلابي داشتند به سمت اقتصاد نرفتند، چه بسا كه 
اگر مي رفتند الان همه مديران، صاحب نظران، كارخانه داران و تاجر هاي 
ما كامل انقلابي بودند. دوم اينكه يك ريلي از قبل گذاشته شده و هر چه 
دولت سازي شده بوده بر اس��اس آن صورت گرفته است. استعمار كه به 
نيت پيشرفت و توانمندسازي عمل نمي كند لذا قطعاً آن الگو هايي كه در 
گذشته پياده شده به نفع ما نيست. ما ريل هايي كه در گذشته، گذاشته 
شده است را تغيير نداديم و ساختار ها هم به همان شكل است. پس لازم 
است ابتدا مسير حركت اقتصادي را اصلاح كنيم و اقتصاد مقاومتي بايد 
روي زمين پياده شود. به عنوان مثال شش مؤلفه اقتصاد مقاومتي به نقش 
مردم در اقتصاد بر مي گردد. چه كسي بايد مردم را در اقتصاد جا دهد؟ آن 
كسي كه تصميم گير است. وقتي تصميم گيران مردم را جا ندهند اتفاقي 

رقم نخواهد خورد. 
 آيا حذف »جهاد س�ازندگي« از س�اختار نظام سياسي 
كش�ورمان، محصول همان تفكري است كه اعتقادي به 
اقتصاد مقاومتي ندارد و گروه هاي جهادي را مانع اصلي 

نگاه سياسي و اقتصادي خودشان مي دانند؟
مي توانيم بگوييم، عمده كساني كه در مسير حذف »جهاد سازندگي« تلاش 
مي كردند، با تفكر اقتصاد مقاومتي زاويه دارند، البته آن موقع به صورت امروز 
اصطلاح »اقتصاد مقاومتي« رايج نبود اما اقتصاد مقاومتي امتداد همان نگاه 
جهاد سازندگي بود كه با كمترين امكانات و ظرفيت ها، بيشترين آورده ها را 
براي كشور داشتند و رفاه مردم بر رفاه خودشان مقدم بود. آيا امروز چنين 
است؟ كساني كه منتقد اقتصاد مقاومتي هس��تند چنين نگاهي دارند و 
منافع و رفاه خودشان را قرباني منافع جمعي و رفاه عمومي مي كنند! مثلًا 

امروز با اينكه كلي سامانه ايجاد شده است، ولي مردم همچنان در برخي 
جا ها سردرگم مي شوند چون عزم جهادي براي گشودن گره هاي آنها وجود 
ندارد ولي اشراف اطلاعاتي بچه هاي كميته، اول انقلاب با اينكه تعدادشان 
كم بود و سامانه وجود نداشت، آنقدر قوي بود كه الان وزارتخانه ها به گرد 
پاي آنها نمي رسند. اين بچه ها چه كار مي كردند؟ اراده، باور و اعتقادات آنها 
كارگشا بود. نمي توان گفت به صورت اتفاقي يك فردي بحث ادغام جهاد 
سازندگي را مطرح كرده است. حال برخي افراد نادانسته در اين ميدان بازي 

مي كنند ولي عقبه آنها حتماً آگاهانه وارد اين بازي شده اند. 
 در زمان رئيس فقيد دولت سيزدهم، بحث احياي جهاد 
س�ازندگي مطرح ش�د. از آخرين وضعيت اين تلاش ها 
بفرماييد و با توجه به فعاليت سازمان بسيج سازندگي، 

نيازي به چنين اقدامي است؟ 
حضرت آقا در سالي كه قرار بود جهاد سازندگي ادغام شود، فرمودند اين 
كار به صلاح نيست ولي رئيس جمهور وقت اصرار كرد و كار خود را انجام 
داد و حضرت آقا همزمان بسيج سازندگي را راه اندازي كردند. جهاد دو بال 
داشت، يك بال آدم هايي با اراده هاي جهادي بودند و دوم مأموريتي كه در 

محروميت زدايي در روستا ها داشتند. دولت وقت ، مأموريت جهاد سازندگي 
را بين دستگاه هاي مختلف اجرايي تقسيم كرد. حضرت آقا فرمودند مگر 
شما نمي گوييد، مي خواهيد در روستا ها و مناطق محروم كار انجام دهيد؟ 
بسيج سازندگي بزرگ ترين شبكه براي خدمت رساني به مردم در مناطق 
محروم است. جوانان جديد را جذب و ساماندهي كند مانند كاري كه جهاد 
سازندگي مي كرد. در مأموريت ها هم حضرت آقا فرمودند، دستگاه هاي 
اجرايي و دولت كمك كند و عرصه بدهد. به همين دليل در متن قانون بسيج 
سازندگي آمد كه دستگاه هاي اجرايي مي توانند و مجاز هستند عرصه هاي 
فرهنگي، بهداشتي و عمراني را واگذار كنند. ما جهاد سازندگي نشديم، 
اختياري كه جهاد سازندگي داشته را ما هيچ وقت نداريم. جهاد سازندگي 
اختيار محروميت زدايي دست خودش بوده و بدون ديوان سالاري يعني 
شوراي جهاد، در لحظه و در صحنه تصميم مي گرفته و كار خود را انجام 
مي داده است. اما در مورد جهاد سازندگي اي كه شهيد رئيسي مي خواستند 
راه اندازي كنند،  ايشان نگاهشان مثبت بود و مي خواستند كاري براي مردم 
انجام دهند. در جلسه اي كه به خدمت شهيد رئيسي رسيديم، گفتيم شما 
دولت تان را جهادي كنيد ولي جهادي ها، دولتي نشوند. چون تفكر، تشكل 

مي آورد اما تشكل، تفكر نمي آورد. يكي از دلايلي كه جهادي هاي امروز مان 
جهادي هستند اين است كه به تشكلي ورود نكردند. 

اگ�ر اختياراتي كه جهاد س�ازندگي داش�ت به بس�يج 
سازندگي تفويض شود، ش�ما مي توانيد در همان مسير 

گام بردارد؟
دقيقاً همين موضوع را هر بار هم به دولت و هم به مجلس پيشنهاد مي دهيم. 
ما خاطر نشان كرديم، اگر بستر فراهم شود ما آمادگي كامل داريم چون 
شبكه ما بزرگ ترين شبكه كشور است. شهيد رئيسي بچه هاي جهادي و 
بسيجي سازندگي را فرشتگاني براي كمك به دولتش مي دانست و معتقد 
بود گروه جهادي، وزارتخانه نمي خواهد اما برخي از بدنه دولت دوس��ت 
داشتند كه يك تشكلي شكل بگيرد لذا موضوع را دنبال مي كردند كه به 
»شوراي جهاد سازندگي« تبديل شود. اين شورا هم دو جلسه برگزار كرد 
و ديگر برگزار نشد. ما منتقد بوديم و مي گفتيم اين شورا هم بستري براي 
سياسيون مي شود. اين شورا اعضاي حقيقي و حقوقي داشت. رئيس شورا 
خود رئيس جمهور بود و تعدادي از وزرا هم عضو اين شورا بودند. وزرا هم 
انتقاد داشتند. وزارت كشور اعتقاد نداش��ت همه تصميمات به اين شورا 
بيايد و مي گفت من دهياري و بزرگ ترين شبكه دولتي را دارم. اين شورا 
مي توانست بستري براي سياسيون شود. ما ممنوع كرديم بچه هاي جهادي 
كار سياسي كنند چون ديگر آن جريان »ولايي« نخواهد بود، تاريخ انقضا 
مي خورد با يك آدم سياسي مي آيد و با همان هم مي رود. ما اينها را براي 
انقلاب و تمدن سازي مي خواهيم. اينها عامل تفكري هستند كه به آن اشاره 
كردم. از اينها آرمان علي وردي و روح الله عجميان در مي آيد. نمي خواهيم 
اين جريان را سياسي كنيم و براي يك شخص ميتينگ راه بيندازيم. چنين 

شورايي حتي مي تواند محملي براي طمع سياسيون شود. 
 حال كه جهاد سازندگي نيست و اقتصاد مقاومتي، الگوي 
لازم انقلاب اسلامي است و اقدام جهادي نيز از اقتضائات 
آن به شمار مي رود، بسيج سازندگي چه مسئوليتي دارد 

و در اين مسير چه كرده است؟
از سال ۹۲ كه سياس��ت هاي كلي اقتصادي مقاومتي از سوي حضرت آقا 
ابلاغ شد، كارمان را شروع كرديم، آزمون و خطا داشتيم و كار هاي متفرقه 
انجام داديم و برخي جا ها هم شكست خورديم اما با مردم پيش رفتيم و 
بحمدلله به نقطه اي رسيديم كه مي دانيم چه مي خواهيم، مي دانيم با چه 
روشي مي خواهيم حركت كنيم و مي دانيم به كجا مي رويم. سرعت مان كند 
است اما ريل مان را گذاشته ايم و اين خيلي مهم است، براي اين كار خيلي 
زحمت كشيده شد. بعد از اينكه سند ۱۰ساله اعتلاي بسيج مورد تأييد 
حضرت آقا قرار گفت، »قرارگاه اقتصاد مقاومتي« به بسيج سازندگي واگذار 
شد و ما الان قرارگاهي كار مي كنيم. اين قرارگاه، ظرفيت اقشار مختلف 
بسيج مثل بسيج اصناف و بسيج كارگري و بسيج سازندگي و... را كنار هم 
تجميع مي كند تا ضمن پرهيز از موازي كاري، با قدرت بيشتري گره هاي 
اقتصادي را بگشايد. الگويي كه بعد از سال ۹۲ با ۱۰سال كار و تلاش و با 
آزمون و خطا به آن رسيديم، الگويي است كه اسم آن را »طرح ملي جهش 
توليد با مشاركت مردم« گذاش��تيم كه اوايل سال جاري از سوي فرمانده 
بسيج مستضعفين ابلاغ شد. اين طرح يك طرح پنج ساله است كه در آن 
مشخص مي شود در اين مدت ما چه ميزان فرصت شغلي ايجاد مي كنيم و 

چقدر آموزش مي دهيم، ما بايد براي دولت روشن كنيم، بار زمين مانده را 
برداشتيم، چگونه برمي داريم؟ با طرحي كه بسيج اصناف، بسيج كارگري، 
بسيج عشايري و بنياد تعاون مان دارد و خود بسيج سازندگي دو، سه طرح 

دارد كه جمع اينها طرح ملي جهش توليد شده است. 
با چه روشي اين طرح اجرايي خواهد شد؟

روش هاي اجراي »طرح ملي جهش توليد با مشاركت مردم« مشخص است. 
الگويي به نام »هفت ت« داريم، كه از حرف اول هفت كلمه »تسهيل گري«، 
»تأمين«، »توليد«، »تبديل«، »تجارت«، »توزيع« و »تكثير« تشكيل شده 
است. مثلاً تسهيل گري مزيت بسيج است و معتقدم بسيج ابرنهاد تسهيل گر 
است و هر گروه جهادي و هر پايگاه بسيج به عنوان يك حلقه مياني براي 
تسهيل گيري هستند و در حوزه تكثير هم هيچ كجا مانند بسيج نمي تواند 

الگو هاي اقتصاد مقاومتي را تكثير كند. 
  با توجه به اينكه بسيج سازندگي در حوزه اقتصاد خرد 
فعاليت مي كند و گره هاي اساسي اقتصادي ما در حوزه 
اقتصاد كلان اس�ت، اين دو چگونه قابل جمع هستند؟ 
يعني تلاش مي كنيد تبعات نابسماني اقتصاد كلان كمتر 

مردم را در حوزه اقتصاد خرد اذيت كند؟
ما تلاش مي كنيم، تبعات نابسماني اقتصاد كلان را كاهش دهيم. با »طرح 
ملي جهش توليد با مش��اركت مردم« تبعات تكانه هاي اقتصادي را كم 
مي كنيم و از طرف ديگر به دولت مشاوره مي دهيم، به دولت مي گوييم به 
سياست هايي رسيديم كه اگر آن را انجام دهيد و كار مشترك كنيم، كار 
بيشتر پيشرفت مي كند. هر كدام از اقشار برنامه خود را با وزارتخانه مربوطه 
جلو مي برد. يك بخشي با مردم و يك بخشي با وزارتخانه. مثلًا اصناف مان 
مي گويد اگر اين موضوع كه الان در اتحاديه اصناف به آن رسيدند در قانون 
ماليات حل شود به چه ميزان به شغل كمك خواهد كرد. موضوع را با تأمين 
اجتماعي يا وزرات اقتصاد دنبال مي كند، تا ماده قانوني يا آئين نامه به نفع 
مردم تغيير كند. روي تك تك طرح ها كار ش��ده، صرفاً در سال گذشته، 
بسيج با سپاه هاي استاني خود ۱۲۳هزار فرصت شغلي ايجاد كرد كه در 
سامانه رصد دولت ثبت است و در صحت سنجي اشتغال، بسيج سازندگي 
بالاترين صحت سنجي را دارد. صحت اشتغال ما ۹۴درصد است. ما چيزي 
را به طرح جامع تبديل كرديم كه قبلًا تك تك آنها را با دولت و مردم جلو 
برديم و اثرات آن را هم ديديم، الان در مرحله اي هستيم كه به دولت جناب 
آقاي دكتر پزشكيان اين طرح را پيش��نهاد داديم. اعلام آمادگي كرديم 
»طرح ملي جهش توليد با مشاركت مردم« را به عنوان يك بازوي اجرايي 
دولت و نه به عنوان رقيب، موازي و سنگ انداز دولت پيش ببريم و هيچ نگاه 
سياسي هم نداريم، كمك كننده و بازوي اجرايي دولت خواهيم بود چراكه 

وظيفه ما اين است كه كار نظام را پيش ببريم. 
پاسخ دولت چه بوده است؟

هم اكنون و در اين مرحل��ه، در بخش محروميت زدايي جناب آقاي دكتر 
پزشكيان پذيرفته اند، در يك افتتاح سراسري پروژه هاي ما شركت كنند. 
ما يك الگو هم در محروميت زداي��ي به نام »طرح جامع محروميت زدايي 
مردم پايه« داريم كه در آن الگوي محلات حاشيه شهر روشن شده است. 
براي موضوع روند مهاجرت به شهر ها و خالي شدن روستا ها از سكنه، الگو 
تعريف كرديم. آقاي پزشكيان پذيرفته است ، شخصاً براي افتتاح جايي كه 

كار كرديم حاضر شود. ۲۰هزار پروژه محروميت زدايي داريم. 
اين طرح دنبال باز كردن چه گره هايي است؟

در طرح جامع محروميت زدايي كه مردم پايه است مي گوييم، هيچ منابع 
دولتي نمي تواند همه نيازها را در بحث عمراني و زيرساختي مرتفع كند 
و دوم اينكه نبايد هم همه نيازها را مرتفع كند، چون نبايد نقش مردم را 
كمرنگ كرد. ما مي گوييم مردم بايد يك ق��دم بيايند كه ما هم يك قدم 
بياييم، اين گونه نياز مردم بيشتر مرتفع مي ش��ود و كارها هم بهتر پيش 
مي رود چون با منابع دولتي نمي توان همه كارها را انجام داد. يك دغدغه 
مردم آب شرب روستايي است. ۱۳هزار روستاي بالاي ۲۰خانوار آب شرب 
ندارند، يا تأمين آب شرب آنها پايدار نيست. ما در اين طرح اين مسئله را 
مطرح كرديم و ۷هزار مورد آن را با دولت قرارداد بستيم كه در اين مدت 
دو سال ۲هزار و۱۰مورد آن به اتمام رسيده و مابقي كار ها هم در حال انجام 
است. مس��ائلي چون آبخيزداري و جاليز، مسكن محرومين در روستا ها، 

احداث جاده بين مزارع و... در همه استان ها در حال انجام است. 
دولت چهاردهم، به وي�ژه رئيس جمهور چه نگاهي براي 

همكاري بسيج سازندگي دارد؟
جناب آقاي پزشكيان در موضوع جهادي و بسيج سازندگي حس خوبي 
دارند و در ديداري با فرمانده كل سپاه گفتند قصد دارند، با همكاري بسيج 
سازندگي، بخشي از محروميت ها را رفع كند. در بازديدي هم كه از قرارگاه 
س��ازندگي خاتم الانبيا)ص( داش��تند، در جمع بندي خود اعلام كردند 
مي خواهم با بسيج سازندگي موضوع مدارس مناطق محروم را حل كنم. در 
مناظرات انتخابات هم ديديد كه گفتند ۶۰۰خانه بهداشت را احداث كردند. 
فيلم اين صحبت هايشان را هم مش��اهده كرديم. با اين حسي كه  ايشان 
نسبت به كار جهادي و بسيج سازندگي دارد ما از  ايشان دعوت كرديم، در 
طرح جامع محروميت زدايي مردم پايه، يك نمونه از كار ما را ببينيد كه در 

هفته بسيج صورت گرفت. 
برنام�ه »نش�ان ف�ردوس« ب�راي تجلي�ل از فع�الان 

محروميت زدايي اجرايي شده است؟
بله برنامه اي به نام »نشان فردوس« داريم كه براي اولين بار صورت مي گيرد 
و اولين همايش آن نيز چندي قبل برگزار ش��د. به هر فرد، نهاد و گروهي 
كه علم مردم پايه بودن را در انقلاب بلند كند، اين نشان را اعطا مي كنيم. 
به عنوان مثال، شما يك گروه جهادي هستيد كه به جغرافياي هدف خود 
رفتيد و بيشترين مشاركت مردم را براي ايجاد يك اتفاق و حل يك مسئله 
رقم زده ايد در اينجاست كه شما يا گروه جهادي، منتخب نشان فردوس 
مي شويد. يك دانش آموز، معلم و پزشكي كه توانسته براي مردم كار انجام 
دهد نيز مي توانند در اين برنامه مشاركت داشته باشند به عنوان مثال يك 
پزشكي كه ۷هزار ويزيت مردمي رايگان در مناطق محروم داشته است. 
يعني پزشكي كه علم مردم پايگي را در تخصص خود بلند كرده باشد. همه 
نمونه ها اعم از مردمي، نهاد ها و دستگاه ها با شاخص هاي تعيين شده داوري 

شدند و پس از احراز لياقت دريافت نشان فردوس دريافت كردند. 
علت نامگذاري اين نشان به نام »فردوس« چه است؟

به دليل آن بود كه ۱۳شهريور سال ۱۳۴۷، حضرت آقا بعد از زلزله اي كه در 
فردوس آمد همراه با يك تيمي به آنجا تشريف بردند و دو ماه در آنجا مستقر 
شدند كه اولين گروه جهادي خدمت رسان بودند. هم اكنون ۱۳شهريور به 
عنوان روز »امداد مردمي و حركت هاي جهادي«در تقويم ثبت شده است 
و ما هر سال براي آن اجلاسيه برگزار مي كنيم. امسال اين ويژه برنامه را در 
حول و حوش هفته بس��يج برگزار كرديم ولي از سال بعد اين جشنواره در 

تاريخ ۱۳شهريور برگزار خواهد شد. 

گفت وگوي »جوان« با سردار محمد زهرايي، رئيس سازمان بسيج سازندگی

 نمی خواهیم بسیج سازندگی مثل 
»شورای جهاد سازندگی« محمل طمع سیاسیون شود 

آقاي پزشكيان، در مورد موضوع جهادي و بسيج سازندگي حس خوبي دارند 
و در ديداري با فرمانده كل سپاه گفتند قصد دارند با همكاري بسيج سازندگي، بخشي از محروميت ها را رفع كند

مقاوم�ت، رياض�ت نيس�ت. مقاوم�ت يعني ب�ه گون�ه اي قوي 
ش�ويد كه در تكانه ه�ا ، تكان نخوريد و س�ر جاي خ�ود بمانيد. 
تمدن ما در حال بنا ش�دن در مقابل يك تمدن پوش�الي اس�ت 
لذا قطع�اً مؤلفه ه�اي ما ف�رق خواهد كرد. بس�يج س�ازندگي 
پي�ش  برن�ده گفتم�ان اقتص�ادي انق�لاب اس�لامي اس�ت

روش هاي اجراي »ط�رح ملي جهش توليد با مش�اركت مردم« 
مشخص است. الگويي به نام »هفت ت« داريم كه از حرف اول هفت 
كلمه »تسهيل گري«، »تأمين«، »توليد«، »تبديل«، »تجارت«، 
»توزيع« و »تكثير« تش�كيل ش�ده اس�ت. مثلًا تس�هيل گري 
مزيت بسيج اس�ت و معتقدم بس�يح ابرنهاد تس�هيل گر است 
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